
6 > revista de girona 331

Animalets | Els qui reivindiquen la 
cria d’animals de races autòctones en 
lloc de les de laboratori s’exclamen que 
queden pocs ramaders que segueixin 
nodrint el pollastre i el capó del Prat, 
el gall del Penedès, l’oca empordane-
sa, el colom de vol català, la perdiu 
roja i les gallines empordanesa, flor 
d’ametller, pairal catalana i de Me-
norca. Són races més resistents, que 
adverteixen dels perills que les aus 
híbrides són incapaces de detectar, i, 
algunes, són més saboroses i salutífe-
res. D’altra banda, tenim a l’Empor-
dà una oca «invasora»: l’oca d’Egipte 
(Alopochen aegyptiacus), exòtica aquí, 
però al Palau del Vent ja n’hi viuen mi-
tja dotzena de parelles, els ancestres 
de les quals havien arribat de la vall 
del Nil i a través de França. I una ter-
cera història d’animals, ara de porcs: 
Alguns veïns protesten que en una 
granja de truges de Cabanelles, com 
que els surt més barat fer llum amb 
un generador de gasoil (que fa soroll, 
contamina...), no consumeixen la que 
els «facilita» Agri-Energia, SA. I la dar- 
rera: Els Joves Agricultors i Ramaders 
s’han queixat de la reintroducció del 
voltor negre a l’Empordà, un carro- 
nyaire de gran envergadura que, 
diuen, representa un greu perill per a 
la ramaderia convencional.

L’ALT
EMPORDÀ

Text > Joan Ferrerós

Carsharing | L’ús compartit de cotxes 
que proposa la cooperativa Som Mo-
bilitat, assentada a Girona però amb 
l’anhel de créixer província enllà, ja és 
present també a Olot i Figueres. Amb 
l’objectiu de buidar de cotxes carrers 
i carreteres i de diòxid de carboni l’at-
mosfera, de moment disposen de tres 
vehicles elèctrics amb uns 300 qui-
lòmetres d’autonomia, un dels quals 
l’usa en exclusiva el Consell Comarcal 
del Gironès, i els altres dos els admi-
nistren ells mateixos. Els cotxes, que 
estan a disposició les vint-i-quatre 
hores dels set dies de la setmana i que 
tenen al pàrquing de Mifas del carrer 
de la Creu, costen uns cinc euros l’ho-
ra. Som Mobilitat va néixer a Mataró 
(vila on disposa de nou vehicles), i la 
seva vocació és créixer en el conjunt de 
Catalunya, on té dos-cents punts ad-
ministratius i uns dos mil cinc-cents 
socis. A Girona, de moment, té un 
centenar d’adscrits, els quals, per ini-
ciar-se en l’ús dels vehicles, han hagut 
de pagar deu euros i descarregar-se 
l’aplicació corresponent. Abans de 
Som Mobilitat, a Girona ja existia Fes 
Edit, lligat a la Universitat de Girona i 
amb vehicles de gasoil i gasolina per 
comunicar el centre amb els dos nuclis 
universitaris. Del mateix ram, l’empre-
sa Silence ofereix «mobilitat comparti-
da» amb motos elèctriques de lloguer. 
I no hem d’oblidar l’entranyable i pràc-
tica Girocleta, amb dues-centes setan-
ta bicis, tres mil dos-cents cinquanta 
usuaris, vint-i-tres parades i servei 
permanent. Més enllà de simplificar el 
trànsit i d’afavorir la netedat ambien-
tal, aquestes iniciatives faciliten un es-
talvi de diners i de temps: pàrquings, 
avaries, manteniment... 

EL BAIX
EMPORDÀ

Text > Puri aBarca

Què en farem, dels senglars? | En els 
últims mesos, s’han produït nombroses 
topades de vehicles amb senglars a les 
carreteres del Baix Empordà i de les co-
marques gironines en general. Per sort, 
la majoria de topades acaben amb el 
cotxe abonyegat com a resultat, però els 
ocupants en surten il·lesos. La població 
de senglars ja fa més de vint anys que 
creix (amb petites inflexions a la baixa 
puntuals) i que s’escampa arreu de les 
zones rurals i també d’algunes d’urba-
nes. I hi té tot el dret: els senglars són ani-
mals salvatges que no entenen de límits i 
restriccions. Els pagesos es queixen que 
perden part de collites pel pas d’aquests 
animals (sovint es veuen destrosses 
enmig d’un camp de blat de moro, cla-

rament provocades per senglars que 
volen alimentar-se). I tot això suposa 
un problema greu de convivència entre 
fauna i humans. S’han fet programes de 
seguiment i control de les poblacions 
de senglars, s’han autoritzat més batu-
des de caçadors de les habituals i s’han 
posat en pràctica sistemes per intentar 
que els animals no s’acostin a les carre-
teres. Tot plegat no ha donat, pel que es 
veu, grans resultats. Organitzar més ba-
tudes? Potser sí, però els caçadors ja no 
donen a l’abast i, a més, solen estar mal-
vistos pel que l’activitat té de violenta i 
agressiva. No sembla que aquesta sigui 
la solució definitiva. Potser seria el mo-
ment de combinar la cacera amb altres 
mètodes, com ara algun tipus de medi-
cació contraceptiva per a una part de les 
femelles. Els experts tenen la paraula, 
però alguna cosa s’hauria de fer.

Regencós i la CNN | La fama que va 
donar a Regencós la periodista Julia 
Buckley, de la prestigiosa cadena de te-
levisió nord-americana CNN, ha estat 
una arma de doble tall. Per una banda, el 
fet que Regencós fos inclòs en una llista 
de les quinze poblacions més boniques 
d’Europa ha donat visibilitat a un nucli 
medieval que, segurament eclipsat per 
Begur i Pals (les poblacions més prope-

res i de més anomenada), no ha tingut 
fins ara el reconeixement merescut. 
Ni tan sols pels mateixos habitants del 
poble, la majoria dels quals es mostraven 
sorpresos de la tria de la periodista, tot i 
que no amagaven el lògic orgull d’haver 
destacat. Per altra banda, un dels atrac-
tius del poble (a banda del seu patrimo-
ni), la tranquil·litat, ha patit un revés, 
donat que, des que es va fer pública la 
llista de la CNN, el poble s’ha vist envaït 
per nombrosos visitants que, de bona 
fe, és clar, volen descobrir el que fins 
ara no sabien que existia. És el mateix 
que pateixen molts altres petits pobles 

cròniques

>> Imatge promocional de la cooperativa Som 
Mobilitat. (Foto: Som Mobilitat)

>> Una vista de Regencós.
(Foto: Ajuntament de Regencós)
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LA CERDANYA
Text i foto > sandra adam auGer

Explica’m una història - 2021 | El 
sisè cicle de xerrades sobre divulgació 
en història i patrimoni de Cerdanya 
«Explica’m una història» es va celebrar 
finalment el darrer mes de novembre 
amb la presentació de quatre xerrades 
organitzades pel Consell Comarcal, 
l’Arxiu Comarcal i el Grup de Recer-
ca de Cerdanya. El cicle va començar 
amb la intervenció de Joan Oller sobre 
les novetats en les excavacions del po-
blat ibèric del Serrat del Castellar. La 
xerrada es va entrellaçar amb la de-
dicada a l’evolució de les excavacions 
dutes a terme al castell de Llívia, que 
va ser a càrrec del seu director, Eduard 
Sànchez. Les dues xerrades següents 
ens van traslladar en el temps: Marc 
Puerta ens va portar fins al segle xv 
descrivint la funció del Llibre del Mos-
tassà de Puigcerdà, i Marc Bernades i 
Pau Chica van tancar el cicle presen-
tant el llibre sobre els cerdans i alt- 
urgellencs que van viure l’horror nazi. 
 Esdeveniments com aquest perme-
ten presentar i difondre en sessions 
d’un màxim d’una hora les recerques 
que s’estan duent a terme. Les xerrades 
es poden veure al canal de YouTube de 
l’Arxiu Comarcal de Cerdanya.

La Polifònica de Puig-reig a Llívia  
Com ja és tradició, la Polifònica de 
Puig-reig va tancar la quarantena edi-
ció del Festival de Música de Llívia ce-
lebrada a l’església de Nostra Senyora 
dels Àngels. El concert de Nadal de la 
Polifònica de Puig-reig és tot un clàs-
sic: ha tancat el programa des de l’any 
1992 i fins avui.

 Malgrat que els cantaires van haver 
d’executar les peces amb la incòmoda 
mascareta,  va ser un concert d’una 
gran qualitat. Vint-i-vuit cantaires 
dirigits per Emmanuel Niubò i acom-
panyats al piano per Josep Maria Co-
nangla van interpretar un concert di-
vidit en tres parts ben diferenciades. 
La primera es va dedicar a la interpre-
tació de cançons dels musicals Mar i 
cel o Scaramouche; la segona part, a les 
composicions d’El Messies de Händel, 
i, per acabar, com no podia ser d’una 
altra manera, en la darrera part es van 
cantar nadales tradicionals catalanes i 
anglosaxones.
 En les edicions precedents, aquest 
concert havia estat sempre gratuït. En-
guany, l’aportació de sis euros per en-
trada es va destinar a La Marató de TV3.

LA GARROTXA
Text > Joan sala

Conveni amb el CSIC a través de 
l’Espai Cràter | Amb l’objectiu de 
fomentar i difondre la recerca, l’Ajun-
tament d’Olot ha signat un conveni de 
col·laboració amb el Consell Superior 
d’Investigacions Científiques (CSIC), 

per mitjà de l’Espai Cràter, per tal de 
desenvolupar conjuntament línies 
de recerca i projectes, que se centra-
ran sobretot en l’àmbit de la vulca-
nologia, però també en altres temes 
d’interès comú. En el conveni ja s’ha 
inclòs la voluntat de fer projectes i 
organitzar activitats, tant formatives 
com divulgatives, la qual cosa perme-
trà integrar-hi el curs de postgrau en 
vulcanologia realitzat a la Fundació 
d’Estudis Superiors d’Olot. Han signat 
el conveni l’alcalde d’Olot i el director 
de Geociències Barcelona, un institut 
d’investigació propi del CSIC que té 
com a missió avançar en la compren-
sió de les ciències del sistema terrestre 
i dels coneixements aplicats als perills 
geològics, així com en l’exploració i 
explotació de recursos geològics. Tant 
l’Espai Cràter (les obres del qual estan 
en un estat avançat de finalització) 
com Geociències Barcelona tenen in-
terès per divulgar la ciència i l’activi-
tat científica, i apropar-les al conjunt 
de la societat. 

Més d’una dècada d’espera a Sant 
Feliu | Per fi Sant Feliu de Pallerols 
sembla que podrà construir el polígon 
al pla de Llongafollia, un espai d’uns 
7.000 metres quadrats de superfície 
que és propietat d’INCASÒL. S’hi vol 
desenvolupar un polígon per tal de 
solucionar la falta de sòl industrial. 
Tot i que han anat passant els anys 
i semblava que no hi havia manera 
de desencallar el projecte, finalment 
la Generalitat ha inclòs una partida 
pressupostària per a aquest any i  una 
altra per al 2023. Esperem que els ter-
minis es compleixin.

Nou ús d’unes instal·lacions de 
Santa Pau | L’Associació de Cultiva-
dors de Fesols de Santa Pau, uns pro-
ductes que tenen una molt bona aco-
llida entre els consumidors, disposen 
d’un local per elaborar, comercialit-
zar i promocionar el seu producte. Es 
tracta de les antigues escoles de La 
Cot, que l’Ajuntament de Santa Pau els 
ha cedit gratuïtament, durant un pe-
ríode de vint anys, per mitjà d’un con-
veni que valoren molt positivament 
per als fesols i també per al municipi 
i la comarca.

Rehabilitació d’habitatges al nu-
cli antic d’Olot | L’any passat es va 
obrir una convocatòria per promoure 

de la zona, que veuen alterada la seva 
vida reposada. Els habitants d’aquests 
municipis se senten agraïts que els 
visitants admirin el patrimoni que 
els envolta, però, siguem sincers, du-
rant determinades èpoques de l’any, 
han de conviure amb les anades i vin-
gudes d’un munt de forans, una part 
dels quals no sempre respecten el lloc 
que trepitgen. I això trasbalsa. Regen-
cós s’ha afegit ara als pobles que viuen 
aquesta realitat. Com expressa la dita, 
«paciència i una canya»!

>> La Polifònica de Puig-reig durant el concert 
de Nadal celebrat el 19 de desembre a l’església 
de Nostra Senyora dels Àngels de Llívia.  


